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فرمانده کل سپــاه با بـــیان اینکه 
آمریکا برای همه ملت های جهان جز 
فقر و عقب ماندگی و تاراج ثروت شان 
چیز دیگری نداشته است، گفت: 
حنای آمریکا دیگر در ایران رنگی 
ندارد و ما فداییان ملت ایران هستیم. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی 
خاطرنشان کرد: اکنون که دشمنان 
متوجه شده اند از طریق جنگ سخت 
نمی توانند ملت ایران را شکست دهند 
به توطئه های دیگر مانند تحریم های 
اقتصادی روی آورده و می خواهند با 
اعمال تحریم و فشارهای اقتصادی 
ملت را از این نظام بگیرند و بیزار کنند؛ 
اما باید بدانند، تحریم های اقتصادی 
شاید به ظاهر ملت را تحت فشار 
قرار داده، اما پیروزی ایران اسلامی 
را به دنبال خواهد داشت. سرلشکر 
سلامی افزود: دشمنان ما و در راس 
آنان آمریکا از روز اول انقلاب با انواع 
و اقسام توطئه ها علیه ما به دشمنی 
پرداخته و انواع ترورها، تحریم ها و 
تهدیدها را علیه ما اعمال کرده اند؛ 
اما ملت ما هیچ گاه از پای نایستاده 

و با شتاب به حرکت خود ادامه دهد.

ادعاهای ذوالنوری در 
خصوص مذاکرات وین

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس 
با استناد به سخنان روحانی در جلسات 
هیــــات دولـت در مــوضوع سیاست 
خارجی ایران دولت را متهم کرد که از 
روزها و ماه های تبلیغات انتخاباتی 
تا کنون راهبرد فرافکنی را پیش گرفته 
و امروز نیز ناکامی های خود را گردن 
 قانون اقدام راهبردی مجلس می اندازد. 
مجتبـــی ذوالنــوری خطــــاب به 
حسن روحانی گفت: به مردم نگفتید 
آمریکا تنها به بخشی از برجام ۱۳۹۴ 
رفع  را  تحریم   ۵۱۷ می گردد؛  بر 
نمی کند و امکان راستی آزمایی نیز 
نمی دهد. در متن مذاکرات به توافق 
افق  اختلاف  به خاطر  که  رسیدید 
تنها ۴۸ ساعت فرصت راستی آزمایی 
می دهد. کدام امکان اقتصادی را 
می شود در دو روز راستی آزمایی کرد؟ 
تیم مذاکره کننده می گوید برداشتن 
سوئیفت دو تا سه ماه طول می کشد. 
چگونه راستی آزمایی کنیم؟ به مردم 
نگفتید که قطعنامه هایی که پزش 
را به مردم دادید، به علت عدم حضور 
آمریکا در برجام نتوانست آنها را با 
مکانیسم ماشه برگرداند اما با توافق 
از استفاده  امکان  آمریکا   ناقص، 

snap back را پیدا می کند؛ یعنی 
می تواند سریعا قطعنامه ها را برگرداند.

وزیر کشور منافع ملی را در 
اولویت بداند

فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان 
اینکه وزیر کشور باید در حوزه های 
سیاسی، امنیتی و اجتماعی تخصص 
داشته باشد، گفت: باید کسی به عنوان 
وزیر انتخاب شود که تعامل خوبی با 
نهادهای  و  قوا  وزارتخانه ها،  سایر 
بالادستی کشور داشته باشد و منافع 
ملی را بر منافع جناحی ترجیح دهد. 
محسن رهامی اظهار کرد: وزارت کشور 
وسیع ترین وزارتخانه است و تصمیماتش 
در تمام نقاط کشور تأثیرگذار خواهد 
بود، بنابراین وزیر کشور هم باید وزیر 
برجسته کابینه باشد و نگاه ملی داشته 
باشد و منافع ملی را بر منافع جناحی 
اولویت دهد. وی ادامه داد: وزیر کشور در 
حوزه های سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
باید تخصص داشته باشد و از بین کسانی 
انتخاب شود که در مجموعه وزارت 
کشور تجربه دارند. یعنی سابقه معاونت 
وزیر یا استانداری یک استان بزرگ را 
داشته باشد. وزیر کشور همچنین باید 
قدرت تعامل با سایر وزرا و نهادهای 
خارج از دولت را داشته باشد. وزیر کشور 
باید دنبال توسعه احزاب باشد و بخشی 

از کارها را به آن ها واگذار کند.

سـرمقــاله

قدیم الایام جمله معروفی بود که می گفتند »علاج واقعه 
پیش از وقوع باید کرد«. اگر پرسش شود که برای حل مشکلات 
جامعه و مردم؛ به خصوص مردم خوزستان باید چه اقداماتی 
صورت می گرفت، پاسخ روشن تری می شد بیان کرد تا اینکه 
امروز و با توجه به این شرایط بغرنج و بحرانی چه باید کرد. 
صدایی که از جانب خوزستانی ها به گوش رسید، ممکن است 
از جاهای دیگر نیز بلند شود. موقعی که کارشناسان رشته آب 
می گفتند در چند سال آینده با بحران آب روبه رو خواهیم شد 
و در مساله سد سازی و برداشت آب از سفره های زیر زمینی باید 
دقت کرد کسی به حرف آنها گوش نمی داد یا با آن سیاسی 
برخورد می شد. نتیجه اینگونه شد که امروز شاهد آن هستیم. 
مردم خوزستان مردمی نیستند که تحریک شده و از آن سوی 
مرزها هدایت شوند؛ بلکه مردمی بسیار پر استقامت که در 
برابر دشمن خارجی ایستادگی کرده و شهید داده اند، اما شهر 
را خالی نکرده اند و از وجب به وجب این خاک دفاع کردند. 
حال اینکه کسی بخواهد بگوید اعتراضات مردمی نتیجه نفوذ 
دشمن است، مورد قبول نیست؛ چرا که مشکلات اقتصادی ، 
اجتماعی و معیشتی به قدری به مردم فشار وارد کرده که 
اعتراض می کنند. لذا در حال حاضر یکسری از کارها نباید 
انجام گیرد. نباید با خشونت برخورد شود؛ ولو  اینکه کسی 
شعارهایی هم بدهند نباید برخورد خشن داشته باشیم. تجربه 
تلخی که در آبان ۹۸ داشتیم نباید در مساله خوزستان تکرار 
شود. پاسخ اعتراض حقیقی و درست مردم را باید با عطوفت و 
مهربانی داد  و رفت پای درد دل مردم نشست. دولتمردان باید 
تمام همت خود را به کار گیرند و ببینند باید چه کارهایی انجام 
دهند. ممکن است که بتوان خیلی از اقدامات را همین الان 
نیز انجام داد؛ ولی بالاخره  اگر مسئولان استان یا حتی مقامات 
حاکمیتی از مردم بابت تاخیر در عمران و آبادانی عذرخواهی 
کنند و سپس برنامه مدون و سازنده ای برای خوزستان و حتی 
سیستان و بلوچستان طراحی کنند به نظر می رسد مردم نیز 
خواهند پذیرفت و حتی در این راه مسئولان را یاری خواهند 
کرد. البته لازم به ذکر است همه مسائل بحران آب نیست؛ بلکه 
یکی از مسائل کم آبی است. مشکلاتی مانند فقر، بیکاری، 
تخریب محیط زیست، فقدان امکانات درمانی و...  بسیار بر مردم 
فشار  آورده است و مشخص نیست چرا مسئولان به مشکلات 
مردم توجه در حد انتظار نمی کنند. حل مشکل استان 
خوزستان حل مشکل کشور است؛ چرا که مشکل خوزستان را 
باید مشکل همه کشور در نظر گرفت. اولین کاری که مسئولان 
باید انجام دهند این است که تحولی در سیاست های کلان 
کشور ایجاد کنند.  از برخورد و نوع تعامل با دنیا گرفته تا مساله 
تحریم ها و... باید این مسائل حل و فصل شود. اگر تحریم ها و 
مشکلات معیشتی باقی بماند، نه تنها مشکل خوزستان حل 
نمی شود؛ بلکه به آن افزوده هم می شود. در نتیجه به نظر 
می رسد دولت جدید ابتدا باید مساله مذاکرات را حل کندو 

سپس با هر روشی که هست، تحریم ها را از سر ملت بردارد.

برخورد با اعتراضات مردم با مهربانی  

استقبال دولت از آزادی معترضان
معاون حقوقی رئیس جمهور در دولت یازدهم، 
به دستور حجت الاسلام و المسلمین  اشاره  با 
محسنی اژه ای درخصوص آزادی افرادی که در 
خوزستان صرفا به دلیل اعتراض، بازداشت شده اند، 
گفت: دستور رئیس قوه قضائیه برای آزادی این 
افراد باعث ایجاد امیدواری در جامعه شده و از 
تشنجات روزهای اخیر  می کاهد. الهام امین زاده 
با اشاره به اینکه قوه قضائیه ضامن تامین امنیت 
مردم است، گفت: اقدام قوه قضائیه برای آزادی 
دستگیرشدگان در اعتراضات اخیر خوزستان نشان 

از رأفت اسلامی است.

 هشدار جامعه مدرسین
 به وضعیت افغانستان

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در بیانیه ای 
در خصوص تحولات اخیر افغانستان ضمن تاکید 
بر ادامه مذاکرات بین الافغانی بر مدار عقلانیت 
و مدنیت و مشارکت تمام اقوام و مذاهب در 
تشکیل دولت جدید نسبت به فتنه جدید آمریکا 
در ایجاد جنگ مذهبی و ادامه ناآرامی ها هشدار 
داد. در بخشی از این بیانیه آمده است: » لازم 
است تمام طرف های افغانستانی در تصمیمات 
خود بر پایه عدالت و انصاف در حق همه 
افغانستانی ها و با عنایت به تنوع قومی و مذهبی 
این کشور برخورد نموده و حق عموم مردم اعم 
از زن، مرد و کودک و جوان در این تصمیمات 
لحاظ گردد. همچنین به این موضوع توجه 
داشته باشند که سعادت آن ها در عدم دخالت 
خارجی ها از جمله آمریکایی ها در روند مذاکرات 
داخلی آن هاست و هرگونه دخالت آمریکایی ها 
سرنوشتی شوم و تاریک برای مردم مظلوم 

افغانستان رقم خواهد زد.«

عامل مهم طلاق و کاهش جمعیت
رئیس مجلس گفت: مسکن امنیت روانی و 
اجتماعی جامعه ما را از بین برده است. چه بخواهیم 
چه نخواهیم یکی از اثرهای مهم در حوزه سرمایه،  
خانه است و با این تورم رو به رشد اگر کسی امروز 
صاحب خانه نشود هیچ وقت صاحبخانه نمی شود. 
محمدباقر قالیباف گفت: بعد می گوییم چرا ازدواج 
دیر انجام می شود و افزایش طلاق داریم، یا اینکه 
چرا رشد ما در حوزه جمعیت منفی است. قطعاً 
مهمترین عوامل همین ها هستند لذا اگر حضرت 
آقا می فرمایند مسکن یکی از پیشران های  ما 
در حوزه اقتصاد کشور است به این دلیل است 
که در حوزه اجتماعی، فرهنگی و مسائل کلان 
افزایش جمعیت و آرامش، همه اینها لازمه این 
کار است. اینها از اولویت ما در مجلس شورای 
اسلامی و بدون شک از اولویت های برنامه هفتم 
توسعه است و امیدوارم این تیمی که این کار را 
بومی سازی کرده آن را مردمی سازی کند. چه بسا 
مردمی سازی کردن این صنعت به مراتب سخت تر 

از بومی سازی است.

برگزاری دادگاه پرونده حمید صفت
شاهرخی وکیل حمید صفت گفت: دادگاه موکلم 
حمید صفت به خوبی برگزار شد. وی افزود: در این 
جلسه موکلم حضور داشت و دفاعیات خوب و کاملی 
انجام داد و مطالب خودش را به صورت صادقانه مطرح 
کرد اما اولیای دم پرونده در دادگاه حضور نداشتند و 
وکلای آنها مطالب خود را به دادگاه ارائه کردند. این 
وکیل دادگستری افزود: تیم سه نفره وکلای حمید 
صفت، که بنده یکی از آنها هستم، دفاعیات مربوط 
به پرونده را به صورت کتبی و شفاهی به دادگاه ارائه 
کردند. شاهرخی بیان کرد: آقای رحمانی، قاضی 
رسیدگی کننده به پرونده نیز دادگاه را به خوبی 
مدیریت کرد و فرصت دفاع به طرفین داد. وی بیان 
کرد: به دلیل ابهاماتی که در پرونده کمیسیون 
پزشکی وجود دارد، قاضی رحمانی در این جلسه 
دستور صدور استعلامی را از کمیسیون ۱۱ نفره صادر 
کرد، بعد از اینکه پاسخ استعلام داده شود جلسه 
بعدی دادگاه برگزار می شود. این وکیل دادگستری 
بیان کرد: ما خوش بین هستیم و دادگاه امروز خوب 

برگزار شد.

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور: 

به حق دولت سلامت و 
محیط زیست بودیم 

  هرکس منصفانه امروز را با ۸ سال قبل مقایسه کند می تواند 
ببیند چه شرایطی ایجاد شده  

آرمان ملی: رئیس جمهور در آیین 
از طرح های ملی سازمان  بهره برداری 
محیط زیست با بیان اینکه در محیط زیست 
ما نمادی برای توسعه آن داشتیم و آن 
دریاچه ارومیه بود، اظهار کرد: دولت 
یازدهم و دوازدهم به حق دولت سلامت و 
محیط زیست بوده است. ما در بخش های 
مختلف برای موضوع سلامت وارد عمل 
شدیم که بخشی مربوط به محیط زیست 
و برخی هم مربوط به بیمه سلامت می شد. 
اهم اظهارات حسن روحانی از این قرار است:

* هرکس امروز را با هشت سال پیش 
مقایسه کند، منصفانه متوجه خواهد شد 
چه تغییراتی ایجاد شده است. اینکه ما 
مترو را توسعه می دهیم برای محیط زیست 
است. اینکه ریل را توسعه می دهیم و بنزین 
و گازوئیل را به سمت یورو چهار می بریم 
برای محیط زیست است. روزهای پاک 
در منطقه ای از کشور از ۲۰ روز به ۸۰ روز 
رسیده و این موضوع را در کلان شهرها هم 
شاهد هستیم. اینکه مناطق حفاظت شده 
اینکه در کشور  پاسداری می کنیم،  را 
شاهد هستیم که بسیاری از نیروگاه های 
ما که با مازوت و گازوئیل تأمین می شدند 
به  توجه  یعنی  می شوند؛  تامین  گاز  با 

محیط زیست.
که  زیادی  نیروگاه های  شاهدیم 
قبلا انرژی آنها با مازوت و گازوئیل تامین 
می شد امروز بخش بزرگی از آن با گاز تامین 
می شود که برای محیط زیست است. توسعه 
گازرسانی به روستاها از ۱۴ هزار به ۳۳ 
هزار روستا؛ یعنی اهمیت محیط زیست و 
اینکه بوته ها حفظ شود و مردم در سلامت 
باشند و برای گرم کردن خود در زمستان، 
پخت و پز و سایر مصارف از سوختی استفاده 

کنند که مشکلات زیست محیطی کمتری 
دارد. اینکه آب را به شرق کشور و کویر 
رساندیم و استان های شرقی ما در آینده از 
آب شیرین شده دریای عمان یا خلیج فارس 
استفاده خواهند کرد، همه و همه برای 
محیط زیست است. اینکه همه مشعل ها 
را در جنوب خاموش کرده و از آن برای 
پتروشیمی استفاده می کنیم و پالایشگاه 
عظیم بیدبلند را افتتاح کرده ایم؛ یعنی 
اهمیت محیط زیست. محیط زیست ابعاد 
مختلفی دارد و اینکه تالاب ها و دریاچه ها 
باید احیا و حق آنها ستانده شود و حقابه ها به 

آنها داده شود؛ یعنی محیط زیست.
 در دولت های یازدهم و دوازدهم در 
زمینه محیط زیست کار بسیار عظیمی انجام 
شده است. بخش بزرگی از خوزستان به 
منظور جلوگیری از گرد و غبار  نهال کاری 
شد. کارهای بزرگی در دولت یازدهم و 
دوازدهم در این استان انجام شد که همه 
برای محیط زیست است. البته این به معنای 
زمینه  در  نیست.  مشکلات  کامل  رفع 
محیط زیست باید با کشورهای منطقه و 
همسایه مشارکت کنیم چون برخی مسائل 
به کشورهای همسایه ما و برخی مسائل هم 
به این مربوط می شود که همسایگان ما در 
تصرف آب رودخانه ها باید عدالت را رعایت 
کنند. اینکه دو رودخانه بزرگ و مهم دجله 
و فرات را فقط یک کشور استفاده کند و 
کشور پایین دستی خشک شود،  آثار آن به 
کشورهای همسایه که ما هستیم، بر می گردد. 
اینکه در کشور شرقی ما سدها ساخته شود و 
آب به اندازه کافی وارد دریاچه هامون نشود؛ 

یعنی محیط زیست دچار مشکل می شود.
در مجامع  بسیار عظیم  کار  باید   
بین المللی و در موضوع سیاسی و علمی در 

زمینه آب و خاک انجام شود و اگر همه دست 
به دست هم بدهیم می توانیم به شرایط 
محیط زیستی سالم و قابل قبول برسیم. 
دریاچه ارومیه را با تالاب ها و رودخانه های 
دیگر مقایسه نکنید. به برخی از استان ها 
در  دولت های یازدهم و دوازدهم رفتیم و 
آنجا معترض بودند چرا آنقدر به دریاچه 
ارومیه تاکید دارید. علت اینکه از روز آغاز 
دولت به فکر دریاچه ارومیه بودیم و امروز 
در روزهای پایانی هم به فکر آن هستیم 
این است که اطراف دریاچه ارومیه صدها 
کیلومتر تحت تأثیر خشک شدن دریاچه 

ارومیه قرارمی گرفت.
 اگر دریاچه ارومیه با همان روند قبل 
سال ۹۲ ادامه می یافت و برنامه ریزی و 
سرمایه گذاری نمی شد، امروز به یک محیط 
خشک پر از نمک تبدیل می شد. در این 
صورت هر گرد و غبار و هر وزش بادی، 
همه شهرها، باغ ها، مزارع، مراتع و درختان 
و حیات را در منطقه از بین می برد؛ یعنی 
جمعیت عظیم ۱۴ تا ۱۵ میلیون نفری 
تحت تاثیر دریاچه ارومیه است و وقتی 
دریاچه ارومیه نباشد خطرات بسیار زیادی 
برای جامعه وارد می شود. در دولت ۱۵ هزار 
میلیاردتومان برای احیای دریاچه ارومیه 
هزینه شده است.  در اطراف دریاچه ارومیه 
برای اینکه جلوی گردوغبار گرفته شود، 
بوته کاری شده است. کانال ها و مسیرها 
لایروبی شده است برای اینکه از سیمینه رود 
و زرینه رود و از جاهای دیگر دریاچه ارومیه 
تغذیه کنند. علاوه بر این از کشاورزان 
خواسته شده از مصرف آب بکاهند. اگرچه 
مصرف آب را ۴۰ درصد کاهش دادیم اما 
تولید محصولات ۱۷ درصد افزایش پیدا 

کرد.

  برنامه ای برای ورود سالانه یک میلیارد 
متر مکعب آب به دریاچه طراحی شده است. 
از این یک میلیارد متر مکعب حدود ۶۰۰ 
میلیون متر مکعب به سد کانی سیب مربوط 
است که این سد در دی ماه افتتاح و آبگیری 
شد. از این سد تونل ۳۶ کیلومتری زده شد 
که البته  مسیر تونل به دلیل زمین شناسی 
با مشکلاتی روبه رو شده و کار را به تاخیر 
انداخته است. اما با این حال ۳۵ کیلومتر 
تونل ساخته شده و ۶۰۰ تا ۷۰۰ متر آن  باقی 
مانده است. بعد از ساخت تونل کانال هایی 
نیاز بود که بتوان آب را وارد دریاچه کند که 

آن کانال ها هم به اتمام رسیده است.
 قرار است پساب تصفیه شده فاضلاب 
تبریز وارد ارومیه شود که این هم حدود ۱۲۲ 
میلیون متر مکعب است.  علاوه براین ۵۱ 
میلیون مترمکعب هم پساب از ارومیه وارد 
این دریاچه خواهد شد. همه این آب ها ظرف 
دو ماه آینده وارد این دریاچه شد. با افزایش 
لایروبی ها و اقداماتی که در بخش کشاورزی 
انجام شده، ۱۴۶ میلیون مترمکعب ورودی 
به دریاچه افزایش یافته است. علاوه براین 
حدود ۵ هزار حلقه چاه بسته و۶ هزار حلقه 
چاه کنترل شده که از آن آب اضافه برداشت 
نشود. سد چراغ ویس به زودی تکمیل می شود 
که با تکمیل آن، آب سد بوکان رها می شود. 
برای این دریاچه، سد سیلوه و چپرآباد هم در 
حال تکمیل است. امیدوارم همه این طرح ها 
در  زمان کوتاهی تا پایان تابستان و اوایل 
پاییز افتتاح و عملیاتی شود و شاهد دریاچه 
ارومیه ای باشیم که در مسیر سلامت قرار 
می گیرد. البته اگر دریاچه بخواهد به سطح 
اکولوژیکی ای که ۴ هزار و ۳۰۰ کیلومتر مربع 
دریاچه باشد، برسد، چند سال طول می کشد 

اما مسیر هموار شده است.

دستور محسنی اژه ای برای پیشگیری از نفوذ جریانات فاسد در قوه قضائیه:

برنامه روشن و دقیق تدوین شود
رئیــس دستگــاه قضـا به نهادهــای نظارتی 
قوه  قضائیه همچون مرکز حفاظت و اطلاعات و دادسرای 
انتظامی دستور داد برنامه روشن، دقیق و هماهنگی 
را برای پیشگیری از نفوذ جریانات فاسد در مجموعه 
دستگاه قضا تدوین کنند. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای با تبریک پیروزی ورزشکاران ایرانی 
در مسابقات المپیک ۲۰۲۰ توکیو به ویژه کسب مدال 
طلا توسط جواد فروغی در رشته تیراندازی، برای 
ورزشکاران ایران اسلامی در مسیر خدمت به مردم، 
کشور و نظام آرزوی موفقیت کرد. رئیس قوه  قضائیه 
با اشاره به پایان مهلت دو هفته ای معاونان و مسئولان 
عالی دستگاه قضا برای اجرای دستورات ده گانه ای 
که در نخستین جلسه شورای عالی قضایی ارائه کرده 
بود، بر لزوم تسریع در انجام این دستورات تاکید کرد 
و در عین حال زمان ارائه گزارش مسئولان را به دلیل 
تعطیلات شش روزه اخیر، تا هفته آتی تمدید کرد.  
رئیس دستگاه قضا به نهادهای نظارتی قوه  قضائیه 
همچون مرکز حفاظت و اطلاعات و دادسرای انتظامی 
دستور داد برنامه روشن و دقیق و هماهنگی را برای 
پیشگیری از نفوذ جریانات فاسد در مجموعه دستگاه 
قضا تدوین کنند. اهم اظهارات رئیس قوه  قضائیه در 

ادامه آمده است:
 جریانات فاسد، تلاش می کنند همه جا از جمله 
عدلیه رخنه ایجاد کنند و نهادهای نظارتی و مدیران ما 
باید مراقبت کنند تا به واسطه رخنه این افراد و لغزش 
معدودی از همکاران دستگاه عدلیه در پیشگاه مردم 

بدنام نشوند.
 گام های خوبی برای حمایت دستگاه قضایی از 

بخش تولید برداشته شده، اما لازم است برنامه مدون 
و مشخصی داشته باشیم تا بدانیم چه ظرفیت هایی در 
قوه  قضائیه برای حمایت از تولید وجود دارد و کدام 
حوزه های تولیدی دارای اولویت هستند و کدام اصناف 

و بخش های تولیدی نیاز به حمایت بیشتر دارند.
 معاون اول قوه  قضائیه به عنوان رئیس ستاد 
اقتصاد مقاومتی دستگاه قضا و دادستان کل  کشور 
به عنوان دبیر این ستاد، ماموریت دارند برنامه روشن و 
جامعی برای تداوم حمایت های قضایی از نظام تولید 

را تدوین کنند.
 رئیس قوه  قضائیه در بخش دیگری از سخنانش با 
اشاره به گرانی های اخیر، به وزیر دادگستری و سازمان 
تعزیرات متذکر شد که اقدامات لازم را برای کنترل بازار 
و مقابله با گرانفروشی ها و افراد سودجو پیگیری کنند. 
گاهی اوقات شاهد اختلاف فاحش قیمت یک کالای 
مشابه در دو فروشگاه در یک خیابان یا محله هستیم که 
این مساله برای مردم تعجب آور و غیرقابل قبول است. 
با دولت و سازمان تعزیرات همکاری های لازم را داشته 

باشند تا اجازه ندهند افراد سوءاستفاده گر، مردم 
را بیش از این تحت فشار قرار دهند.

 رباخواری گناه کبیره و جنگ با خداست. 
میزان رباخواری در کشور زیاد نیست، اما همین 
میزانی که وجود دارد، حقیقتا برخی خانواده ها 

را به خاک سیاه نشانده و گرفتار کرده 
است. دادسراها و دادگاه ها اجازه ندهند 

رباخواران با ترفندهای خاص در 
محاکم، حاکم شوند و گناه کبیره 

رباخواری در کشور ادامه یابد.

با اشاره به تفاوت نرخ سود بانک ها: قراردادهای بانکی 
یکسان نیستند و بانک ها یکسان عمل نمی کنند و هر جا 
تخلف می کنند باید برخورد شود، اما در صورت لزوم باید 

قوانین و مقررات هم اصلاح شوند.
 تا کنون عمدتا با افراد مفسد و مجرم برخورد 
کرده ایم که این مسیر ادامه خواهد داشت، اما مادامی 
که ریشه فساد خشکانده نشود و بسترهای فساد وجود 

داشته باشند، فساد برچیده نمی شود.
بسترها و گلوگاه های فساد مشخص هستند. مجموعه 
دستگاه قضا به ویژه سازمان بازرسی و دادستانی کل کشور 
با همکاری دولت جدید و مجلس ریشه ها و بسترهای 
فساد را حذف کنند.با اشاره به دیدار روز گذشته همسر 
یکی از متهمان اقتصادی: این موضوع را که فردی از سال 
۹۶ در بازداشت باشد و دو سال فقط پرونده اش درگیر حل 

اختلاف باشد، غیر قابل قبول و دردناک دانست.
 اینکه یک پرونده در تجدیدنظر نقض شود یا 
ماده ۴۷۷ آن پذیرفته شود، کافی نیست و اگر در یک 
پرونده حق کسی تضییع شود، نمی توانیم نزد خدا 

و مردم پاسخگو باشیم.
خطاب به مسئولان حفاظت و اطلاعات 
قوه  قضائیه و دادسرای انتظامی قضات: به 
صورت موردی به سراغ قضاتی بروند که 
با وجود روشن بودن پرونده، حکم خلاف 
شرع و قانون صادر کرده اند و از آن ها 
توضیح بخواهند تا معلوم شود 
خدای ناکرده تصمیم و رأی آن ها 
ناشی از غفلت یا سوءنیت بوده 

است.

حنای آمریکا دیگر در ایران 
رنگی ندارد

آسیب صدا و سیما به انسجام ملی
ادامه از صفحه یک|  سیاست های وسایل 
ارتباط جمعی بسیار اثرگذار بر این جریانات است 
و صداوسیما به عنوان رسانه ملی در این امر نقش 
تعیین کننده ای دارد. باقی رسانه ها هم آن طور 
که باید و شاید نقش خود را ایفا نمی کنند و در 
نتیجه این دردسرها ایجاد می شود. واقعیت این 
است که بخش زیادی از مردم نگاهشان با نگاه 
حاکم بر صدا و سیما متفاوت است و نباید واقعیات 
جامعه انکار شود که در دراز مدت به زیان همه از 
جمله خود صدا و سیماست. در رسانه ها باید با تغییر 
سیاست این نگاه های سلبی به گروه های اجتماعی 
مختلف را کنار بگذارند و با به رسمیت شناختن 
دیدگاه های مختلف به وحدت ملی کمک کنند؛ 
چراکه با گذر از وقایع تاریخی ناخوشایند حالا 
ایران اجتماعی است پر از تنوع قومی و فرهنگی با 
نحله های فکری مختلف که در چنین کشوری روی 
آوردن به انحصارگرایی برای انکار واقعیت تنوع 
اجتماعی و سیاسی به اجبار یا به دروغ به جعل 
اخبار و پنهانکاری وادار می شوند که این اقدامات 
در هیچ جایی از دنیا منجر به نتیجه مطلوب نشده 
است. انحصار گرایی در تولید و مصرف اطلاعات 
زیان بخش است و بزرگ ترین صدمه آن از بین بردن 
انسجام ملی است که یکی از بزرگ ترین دردهای 
ملت ما در طول تاریخ بوده است، از نشانه های بارز 
آن به حکومت حاکمان غیرایرانی بر کشور می توان 
اشاره کرد. همواره در طول تاریخ دیده ایم که 
انحصارگرایی در نهایت از جانب اعضای همان گروه 

سیاست گذار به فروپاشی انجامیده است.

دیدگاه

محمد تقی فاضل میبدی  
استاد حوزه و دانشگاه 

قاسم محب علی
 مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت خارجه

یـــادداشت

حرف هایی در خصوص توافقات دولت دوازدهم که در 
پارلمان مطرح شد که ایران طبق توافقات وین قرار بوده از این 
به بعد نوکری کشورهای عربی را بکن بیشتر به یک شوخی 
شبیه است. مشخصا نه کشورهای عربی و نه کشورهای غربی 
چنین درخواستی از ایران داشته و نه ایران چنین چیزی را 
می پذیرد. هیچ کس در ایران در هیچ شرایطی چنین توافقی 
را نمی پذیرد. قطعا هیچ دولتی درایران  نمی پذیرد که طبق 
یک توافق، نوکری کشورهای عربی را بکند. در حال حاضر 
جزئیات مذاکرات علنی نشده است، اما در کنار رد چنین 
گفته هایی باید بپذیریم که برجام و احیای آن،  چه بخواهیم و 
چه نخواهیم به کشورهای منطقه نیز ارتباط دارد. این نگرش 
امروز ایران و غرب اساسا ریشه در همین اختلافات دارد؛ 
زیرا غربی ها مدعی بودند که ایران به واسطه برنامه هسته ای 
خود امنیت هم پیمانان آن ها را در منطقه از بین می برد و به 
همین علت به دنبال راهکاری بودند تا برنامه هسته ای ایران 
را محدود کنند. اساسا برجام یک تفاهم دو طرفه است و دو 
طرف نیز بر این باور بوده اند که انعقاد برجام می تواند به صلح 
در منطقه و جهان کمک کند. بنابراین هم ایران به صورت 
ضمنی و هم طرف مقابل پذیرفته است که احیای برجام 
به نفع ایجاد صلح و امنیت است. اگر قرار باشد صحبت های 
روز گذشته آقای مجتبی ذوالنوری در مجلس تبدیل به یک 
سیاست شود، هزینه های زیادی را متوجه کشور می کند و 
این یک شوخی خطرناک است. مسببان وضع موجود، کسانی 
هستند که شرایط را برای ایران هراسی فراهم کردند. افرادی 
در داخل ایران بی جهت با تهدید برخی کشورهای کوچک تر 
همسایه این شرایط را فراهم کردند تا با تبلیغات، جهان را از 
ایران بترسانند. زمانی که کشوری بزرگ، همسایه کوچک تر 
خود را تهدید کند، موجب مداخله کشورهای بزرگ تر 
می شود. کشورهای کوچک در شرایطی که تهدید می شوند، 
چاره ای جز این ندارند که به یک قدرت بزرگ فرامنطقه ای 
متکی شده تا از زیر فشار خارج شود. این کار را کویت در زمانی 
و قطر نیز در زمانی دیگر انجام داد. در گذشته نیز همسایگان 
شوروی سابق در راستای اینکه استقلال خود را حفظ کنند 
به آمریکا متوسل می شدند تا مانع نفوذ روس ها شوند و 
این یک امر مرسوم است. امروز تمامی همسایگان ایران از 
قدرت کمتری نسبت به ایران برخوردار هستند و ایران اگر 
می خواهد پای کشورهای بزرگ را از منطقه دور کند، باید 
حق حاکمیت ملی کشورهای همسایه را بیشتر از گذشته 
مدنظر داشته باشد و به نحوی امنیت آن ها برای ما نیز مهم 
باشد تا قدرت های فرامنطقه ای به خاورمیانه نیایند. به طــور 
مشــخص ایــن چنین صحبت هایــی که در مجلس مطرح 
 مــی شود، بار دیگر کشورهای منطـــقه را از خود دور

 می کنیم.

شوخی خطرناک در مجلس، چرا؟ 

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: همه منتظر بودند تا 
نتیجه بررسی طرح صیانت از فضای مجازی روز گذشته 
در مجلس مطرح شود، اما چنین نشد. پیش از این بررسی 
تقاضای عده ای از نمایندگان مجلس در مورد رسیدگی 
به طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای  مجازی 
و ساماندهی پیام رسان های  اجتماعی طبق اصل ۸۵ 
قانون اساسی در دستورکار هفته جاری مجلس قرار 
داشت که انتشار مواردی از این طرح در برخی رسانه ها 
انتقادات زیادی را نسبت به آن برانگیخت. دیروز سخنگوی 
هیات رئیسه مجلس با بیان اینکه طرح صیانت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی از دستور کار مجلس خارج 
نشده، گفت: این طرح در جلسه علنی امروز مجلس 
مطرح نخواهد شد. سیدنظام الدین موسوی اظهار کرد: 
طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی از دستور 
کار مجلس خارج نشده، بلکه در نوبت دستور کار قرار 
دارد، ولی »امروز« نوبت به بررسی آن نرسید. وی افزود: 
روال مجلس این است که تا بخشی از جلسه، دستور کار 
مطرح می شود و بعد وارد تذکر و نطق نمایندگان خواهیم 
شد، بنابراین گاهی دستورهایی که از قبل اعلام می شود 
به خاطر طولانی شدن دستورهای قبلی در همان روز 
مطرح نمی شوند. موسوی در پایان اضافه کرد: این طرح به 
جلسات آینده مجلس موکول خواهد شد. مشخص و واضح 
است که قالیباف و همفکرانش با ادله درست، نمایندگان را 
از پیگیری طرح در روز گذشته منصرف کردند  چنانکه در 
۸ تیر ماه هم مشابه چنین طرحی مطرح شد که یک چهره 
نزدیک به محمدباقر قالیباف عنوان کرد: طرح ساماندهی 
پیام رسان های  اجتماعی با نظر قالیباف از دستورکار 
مجلس خارج شده است.  محمدصالح مفتاح در صفحه 

شخصی خود در توئیتر نوشت »قالیباف در جمع روسای 
کمیسیون های مجلس گفت فقط موضوعات اضطراری و 
ضروری باید در دستور کار مجلس باشد . طرح ساماندهی 
پیام رسان های  اجتماعی موسوم به صیانت از حقوق 

کاربران در فضای مجازی از دستور مجلس خارج شد. 
 قالیباف مخالف است

عدم بررسی این طرح در مجلس دلایل مهمتری 
داشت و آن هم عدم موافقت قالیباف با طرح این موضوع 
در مجلس بود؛ چرا که آنان با آگاهی از دیدگاه جامعه 
و خواست مردم تمایلی به ایجاد شائبه در راستای 
محدودسازی دسترسی به فضای مجازی نداشته و ندارند 
که این موضوع از توئیت چندی پیش رئیس مجلس 
مشخص است. محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس در 
توئیتی به طرح ساماندهی )فیلتر( فضای مجازی در توئیتر 
واکنش نشان داد و نوشت: »باید از تمامی ظرفیت های 
قانون گذاری و اجرایی کشور برای توانمندکردن مردم در 
فضای مجازی با تاکید بر اقتصاد دیجیتال و ارائه خدمات 
نوین استفاده کرد. رویکرد مجلس یازدهم در مواجهه با 
فضای مجازی، تأکید بر فرصت محوری در این فضا به 
جای تهدیدانگاری است. فرصت ها را بدون سیاسی کاری 
دریابیم.« یاران قالیباف هم همسو با او مخالفت شان را با 
این طرح اعلام کردند؛ به عنوان نمونه مجتبی توانگر در 
صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت: »اگر قرعه به نام  
بنده باشد می گویم؛  این طرح هیچ ربطی به فرمایشات 

مقام معظم رهبری مبنی بر  ساماندهی 
 بیانیه ها و نامه های مخالفت تکراری

تدبیر قالیباف سبب شد تا طرح صیانت از فضای 
مجازی دیروز در مجلس طرح نشود و رئیس مجلس 

مانند تیرماه توانست با ادله درست نمایندگان را قانع به 
عدم بررسی این طرح کند. از سوی دیگر رئیس مجلس 
نشان داد که به همکاری با دولت و وزارت ارتباطات، 
بی اهمیت نیست چنانکه نامه روز یکشنبه آذری جهرمی 
را هم مدنظر قرار داد.  وزیر ارتباطات در نامه ای به رئیس 
مجلس و رئیس جمهور آینده به جزئیات کامل اشکالات 
طرح »صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی«، به 
صورت مشخص عنوان کرد که »اجرای طرح صیانت از 
کاربران در فضای مجازی ضمن محدودسازی کاربران در 
دسترسی آزاد به اطلاعات، باعث کمرنگ شدن دولت در 
تصمیم گیری های فضای مجازی و همچنین حذف و بی اثر 
کردن وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات خواهد شد.« به 
باور آذری جهرمی اجرای این طرح خود معضلی جدید در 
اعتماد سازی به نظام حکمرانی فضای مجازی کشور را به 
دنبال خواهد داشت. او در هر دو نامه از رئیس جمهوری 
آینده و رئیس مجلس خواسته است که طرح صیانت 
از کاربران در دولت سیزدهم و با حضور کارشناسان و 
متخصصان این حوزه مجدد بررسی شود.« همچنین 
۴۸ کسب و کار دیجیتال، در بیانیه ای با ابراز مخالفت با 
طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای  مجازی، خواهان 
تجدید نظر در رابطه با مطرح شدن این طرح در مجلس و 
توقف آن شدند؛ البته قالیباف فارغ از این نامه و بیانیه ها، 
در گذشته بارها نشان داده بود که از اثرات محدودسازی 
فضای مجازی در جامعه آگاه است و تن به تصویب طرحی 
در این راستا نخواهد داد. رئیس مجلس روز گذشته تلاش 
کرد تا طرح صیانت از فضای مجازی در شرایطی مسکوت 
بماند که نه از اقتدار مجلس کاسته شود و نه تصمیمی 

بر خلاف خواست ملت اتخاذ شود.

با تدبیر رئیس مجلس مسکوت ماند

طرح صیانت از فضای مجازی شاید وقتی دیگر!


